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MEDITERRÀNIA

C. Nou, 101 (abans Figuereta) · Figueres · Tel.: 972 673 845 i 661 670 133
petitsplaersfigueres@gmail.com

www.petitsplaersfigueres.com

Diumenges tancat

Dimecres passat, l’associació
de Francesos de Roses va orga-
nitzar una activitat cultural i lú-
dica per celebrar l’Any Nou. Va
tenir lloc al teatre de Roses, amb
la presidència de l’alcaldessa,
Montse Mindan i de la cònsol
honorària de França de Girona,

Elisabeth Serra. 
Abans d’iniciar l’acte, el pre-

sident de l’associació Mario Fà-
brega va agrair l’assistència de
les autoritats i a les persones
participants i va desitjar un bon
any als assistents. 

Aquest acte va consistir en
una conferència a càrrec d’un

metge francès que va disertar so-
bre la influència de les ones

magnètiques en els infants. 
Seguidament, hi va haver un

concert de piano i cant a càrrec
de la coneguda pianista Carme
Vilà i les cantants Inés Coca i Ilo-
na Schneider, les quals van ofe-
rir un repertori que va ser molt
aplaudit i a més va ser participat
pel públic perquè varen cantar
conjuntament unes cançons
clàssiques franceses que tothom
coneix. 

Finalment es va repartir entre
els assistents el pastís típic d’A-
ny Nou, que es diu “galette des
Rois” amb una copa de cava, ob-
sequi ofert per la mateixa asso-
ciació als seus membres. 

Es van reunir unes 110 perso-
nes i  ja és la segona vegada que
aquest acte es fa al Teatre Muni-
cipal de Roses, que va ser cedit
per l’Ajuntament.  

ROSES | REDACCIÓ

Festa de l’associació
francesa de Roses 

L’acte musical va comptar amb l’assistència 
de l’alcaldessa Montse Mindan i de la cònsol
honorària de França a Girona, Elisabeth Serra

➤

Un moment de l’acte, celebrat al teatre municipal de Roses. EMPORDÀ

El Setmanari de l’Alt EMPOR-
DÀ, amb la col·laboració del Mu-
seu de l’Empordà, convida els
seus subscriptors a una visita
 guiada exclusiva a l’exposició fo-
togràfica Narcís Roget, una visió
inèdita de l’Empordà. 
La visita tindrà lloc el dissabte, 28
de gener, a les 12 del migdia. Les
inscripcions s’han de formalitzar
per telèfon (972 51 07 15), els di-

jous de 9 a 13 hores. Les places
són limitades.

Un figuerenc polifacètic
Narcís Roget i Oliveras (1873-
1950) fou un figuerenc polifacè-
tic. Fotògraf amateur interessat
en el saber científic, tecnològic i
humanístic va retratar la societat
del seu temps. Després de dèca-
des a l’ombra, el Museu de l’Em-
pordà de Figueres mostra una ex-

posició que treu a la llum, per pri-
mer cop, el seu llegat gràfic, un re-
trat del paisatge empordanès i de
la vida local que “constitueix una
finestra oberta a la realitat del
tombant de segle”. 

L’exposició, que ha inclòs tot
d’activitats paral·leles de caire
educatiu i cultural, es basa en un
treball de recerca de batxillerat
fet pel seu rebesnét, Pol Vidal
Prats, l’any 2009, amb el qual fou

reconegut amb el premi Albert
Compte de l’Institut d’Estudis
Empordanesos.

L’exposició, que aplega unes

200 imatges, la majoria de les
quals són inèdites i d’un alt valor
històric i documental, es podrà
veure fins al 5 de febrer.

FIGUERES | REDACCIÓ

Visita exclusiva guiada a
l’exposició sobre Narcís Roget
per als nostres subscriptors 

MUSEU DE L’EMPORDÀ

Es farà el dissabte 28 de gener, al migdia, amb places limitades

L’exposició està instal·lada a la sala oberta del Museu. BORJA BALSERA

El restaurant Grids Brasa, situ-
at dins l’espai del Molí de l’Escala
ha obert nova temporada de cal-
çots. L’establiment ofereix una
proposta única que marida els cal-
çots, ecològics i de l’Empordà,
amb el txuletón, la carn insígnia
de l’establiment.

“Fa cinc anys vam decidir que el

Grids oferiria, a banda de les pro-
postes habituals de la carta que
hem anat evolucionant, menús
dedicats a productes de tempora-
da com són els calçots”, explica el
cuiner i propietari de l’establi-
ment, Jordi Jacas. “La nostra
 obsessió són sempre els productes
i, en el cas del calçot, no podia ser
diferent, volíem els millors calçots,
ecològics i cultivats al nostre en-
torn directe”.

Amb aquest objectiu, l’equip
del Grids va entrar en contacte
amb un petit productor ecològic
emplaçat a Albons que va iniciar
el cultiu d’aquest producte pen-

sant inicialment a abastir única-
ment la cuina de la braseria del
Molí. Cinc anys després, el cultiu
del calçot s’ha consolidat a la zona
amb un grup de productors que
anualment planten mil quilos de
ceba per al calçot.

Un dels productors, Enric
 Guerrero, ha explicat que “la cam-
panya comença a finals d’agost
quan comencem a plantar els cal-
çots i els anem plantant gradual-
ment per garantir una collita tam-
bé gradual que ens permeti abas-
tir la demanda del Grids, però
també d’altres clients com, per ex-
emple, els mercats de l’entorn per-

què la demanda de mica en mica
també ha anat creixent més enllà
del Grids”. A partir de finals de
desembre es comencen a collir els
primers calçots. En les més de dot-
ze setmanes de la temporada, es
preveu que es produiran entre

20.000 i 25.000 unitats de cal-
çots. Enric Guerrero ha destacat
que “el calçot de l’Empordà és de
qualitat perquè es produeix en una
terra fèrtil, propera al mar i, a més,
amb el condicionant de la tra-
muntana”.

L’ESCALA | REDACCIÓ

Grids Brasa del Molí de l’Escala
potencia el calçot ecològic de casa

L’establiment marida
el producte amb 
el txuletón, la seva
carn insígnia



Jordi Jacas i Enric Guerrero, al Grids Brasa. EMPORDÀ
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Esther Cruañas té 39 anys i im-
parteix classes de Filosofia a tots
els nivells, des de 1r d’ESO fins a
2n de Batxillerat, a l’Institut Illa
de Rodes. Per a ella, la sèrie de fic-
ció tracta amb molta superficiali-
tat la filosofia. 

El 25 de gener participa en un de-
bat sobre la sèrie Merlí. Quina serà
la seva aportació?

La sèrie Merlí tracta la filosofia
d’una manera molt superficial.
Vol tornar-la atractiva per als
adolescents, rejovenir-la, però la
filosofia no ho necessita. La meva
aportació al debat sobre Merlí és
protegir la filosofia de maquillat-
ge, Botox i Photoshop. Faig una
defensa de la filosofia en la seva
essència. Per tant, la meva opinió
serà en contra de Merlí.

Ha seguit la sèrie?
L’he seguida perquè tothom

me’n parlava sempre. Però, vaig
veure que era molt superficial,
que no acabava d’aprofundir en
la filosofia. 

Tot i així, en l’elaboració dels con-
tinguts s’ha comptat amb l’asses-
sorament d’un expert, Nemrod Ca-
rrasco. Ell també estarà al debat a
Girona.

Sí que és cert que la sèrie fa pe-
tites referències a conceptes con-
crets d’uns autors concrets, però
no es pot reduir tot un pensa-
ment, tota una vida, tota una èpo-
ca, tot un sistema filosòfic a una
sola idea o a una única frase. El
problema és que, quan treballes
en aquest àmbit, veus que la sèrie
crea massa expectatives, però no
deixa de ser una sèrie de televisió
que el que vol és audiència. Cal te-
nir en compte que Merlí no és un
documental de filosofia ni tam-
poc un programa especialitzat en
filosofia.

I vostè que treballa amb adoles-
cents, creu que es reflecteix la rea-
litat dels joves?

En la sèrie, es presenten uns va-
lors, com el materialisme, la im-
mediatesa, la imatge, la sexuali-
tat, que sembla que són els únics
que preocupen els adolescents, i
no és així. Els adolescents són
persones molt més completes,
amb criteris, amb opinions, amb
preocupacions. Són molt més
profunds i no tenen només inte-
ressos sexuals. Evidentment, que

això és important en aquestes
edats, però també tenen moltes
més inquietuds. És poc realista la
sèrie, en aquest sentit.

Reconeix que Merlí ha posat de
moda la filosofia?

Allò que més ha agradat a la
gent del fenomen Merlí potser ha
estat el fil argumental i els perso-
natges. Ara bé, fa gràcia potser
que et diguin que han citat  Scho-
penhauer. La sèrie sembla que vol
donar a entendre que la filosofia,
fins ara, havia quedat molt arra-
conada, com una matèria arcai-
ca, de llibres, d’autors morts, però
no és així, la filosofia està dins de
cada un de nosaltres, forma part
de la naturalesa humana pre-
guntar-se per les coses. Tothom
té la capacitat de ser crítics i re-
flexiu. No està arraconada ni

apartada la filosofia. El que és
cert és que, l’últim any, hi ha ha-
gut més matrícules al grau de Fi-
losofia. Molt curiós.

Per què va decidir estudiar Filo-
sofia vostè?

Em va cridar l’atenció perquè
em feia preguntes sobre les veri-
tats establertes i, sobretot, sobre
la teoria del coneixement de la re-
alitat. A aquella edat, quan estàs
estudiant, t’impacten, t’atrauen,
aquestes peguntes.

Es troben respostes?
No, no en la filosofia. Les res-

postes es troben en la ciència o en
el coneixement objectiu científic.
La filosofia només fa preguntes.

Les preguntes són inacabables?
És clar. Una et porta a una altra

i aquesta altra a una, i tornem-hi.
Trencar els dogmes i trencar les
veritats tancades i establertes és
la manera d’avançar, si no només
ens quedaríem amb una veritat.

La filosofia és la matèria que més
ajuda l’alumne a reflexionar sobre
l’existència i la vida?

Jo diria que és l’alumne que
ajuda la matèria, o fins i tot dóna
un nou punt de vista més vigent i
més dinàmic al dogma, a l’acade-
micisme o a continguts teòrics
que estan tan estables i tancats.
L’alumne ventila tots aquests
pensaments. Això de preguntar-
se i qüestionar-se les coses forma

part de la naturalesa humana, ho
fem tots. I, en aquest cas, la filo-
sofia pot ser una guia.

De quina forma engresca els
alumnes a l’aula?

Sobretot, participant. Les clas-
ses magistrals de la lliçó teòrica,
aquelles en què han de reproduir
uns continguts, no funcionen,
perquè no aprenen res. Potser,
s’ho saben, però no ho entenen.

I com els fa participar?
A partir de preguntes, d’un text,

d’un vídeo, d’una pel·lícula. Qual-
sevol document pot servir d’ex-
cusa perquè els alumnes propo-
sin, opinin, critiquin, escoltin a
l’altre,  argumentin... i ells matei-
xos acaben fent el contingut. M’a-
grada molt veure que, a partir
d’una excusa, llancem preguntes
a l’aire i ells mateixos arriben als
continguts que jo els podria ha-
ver explicat, en relació amb allò
que ja va dir aquest pensador o
aquest altre autor. Surt d’ells. Jo
dic als alumnes que no estudiem
filosofia, sinó que fem filosofia.

Recomani un llibre que fa atracti-
va la filosofia.

Atreveix-te a pensar, de Josep
Maria Terricabres, o El món de
Sofia, de Jostein Gaarder. Són dos
llibres que estan bé per començar
a entrar en la filosofia.

I un autor?
Steven Pinker.
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«En un debat sobre ‘Merlí’, vull protegir la
filosofia de maquillatge, Botox i Photoshop»
La professora de Filosofia de l’Institut Illa de Rodes de Roses, Esther Cruañas, ha estat convidada a participar, el 25 de gener, en un debat a Girona
sobre una sèrie de TV3 que ha causat furor: Merlí. En el lema del debat, es plantegen dues preguntes: En Merlí, què? Fa trempar o destrempa?
Esther Cruañas estarà acompanyada de Nemrod Carrasco, professor de Filosofia de la UB i assessor filosòfic de Merlí, i dels professors de Filosofia
Xavier Serra (Institut Salvador Espriu, de Salt), Esther Vilalta (Institut Cassà de la Selva) i Joan Cortada (Institut Montilivi, de Girona).

ENTREVISTA

Mairena Rivas
ROSES

Esther Cruañas PROFESSORA DE FILOSOFIA DE L’INSTITUT ILLA DE RODES DE ROSES

Esther Cruañas donarà la seva opinió sobre «Merlí» en un debat amb entrada lliure, el 25 de gener, a La Mercè de Girona, a les 19.00 h. GERARD BLANCHÉ

«Les classes magistrals de

la lliçó teòrica, aquelles en

què s’han de reproduir uns

continguts, no funcionen»

«Això de preguntar-se i

qüestionar-se les coses

forma part de la naturalesa

humana, ho fem tots»

8

Merlí és una sèrie de televisió
de TV3 que tracta sobre un

professor de filosofia del mateix
nom que estimula els seus alumnes
a pensar lliurement mitjançant uns
mètodes poc ortodoxos, els quals
dividiran les opinions de la classe, el
professorat i les famílies. Els seus
creadors han procurat apropar la fi-
losofia a tots els públics. A cada epi-
sodi s’inclouen els plantejaments
d’algun gran pensador o escola, que
lliguen amb els esdeveniments dels
personatges. En total la sèrie cons-
tarà de 39 episodis, amb la caracte-
rística que tots són batejats amb el
nom de diferents filòsofs. Creada i
escrita per Héctor Lozano i dirigida
per Eduard Cortés, es va estrenar a
TV3 el 14 de setembre de 2015 en
horari de màxima audiència i va
aconseguir una audiència del 17,7%
amb 566.000 espectadors. Merlí
s’ha convertit en un dels èxits de la
televisió catalana. ROSES | REDACCIÓ
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Un dels èxits de la
televisió catalana
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FIGUERES - GIRONA

VILAFRANCA DEL PENEDÈS

CAL COL·LOCAR LES PLANTES

D’INTERIOR PROP

D’UNA ENTRADA DE LLUM

1
5
9
7
1
4

És necessari per a les plantes
d’interior col·locar-les prop
d’una finestra o entrada
de llum durant l’hivern,
ja que en aquesta època
de l’any solen patir a causa
de l’absència d’aquest
element tan important
per al seu creixement i
desenvolupament.

El Jutjat d’instrucció número 6
de Figueres ha citat a declarar
com a investigats per un delicte
de prevaricació l’exalcalde de Ca-
daqués, Joan Figueras (CiU), els
regidors que van formar el ple
municipal durant el mandat
2011-2015 i la secretària munici-
pal. L’origen de la investigació és
una querella interposada arran
de l’adjudicació irregular, l’any
2012, de la gestió del servei de
tren turístic al municipi. El jutjat
contenciós ja va anul·lar la licita-
ció perquè el consistori  cada-
quesenc “no va publicar el plec de
clàusules” ni tampoc va resoldre
les al·legacions. Aleshores, a Ca-
daqués, governava CiU amb vuit
regidors i hi havia tres regidors
d’ERC a l’oposició.

Joan Figueras  a més de l’exre-
gidor de Governació, Teri Serra, i
la secretària municipal ja van de-
clarar dimarts de la setmana pas-
sada, mentre que el jutjat ha citat
més regidors per aquesta setma-
na. L’advocat de Figueras, Carles
Monguilod, admet que hi van ha-
ver “errors administratius” en la

tramitació del concurs, però sos-
té que no es va cometre cap il·le-
galitat penal. El delicte de preva-
ricació suposa penes d’entre nou
i quinze anys d’inhabilitació.

“Entenem que les irregulari-
tats administratives només te-
nien transcendència administra-
tiva i que no hi ha, en cap cas, vo-
luntat prevaricadora, que és el
que van explicar els investigats al
jutjat”, afegeix l’advocat. Per això,
confia que el jutjat instructor ar-
xivi la investigació després de
prendre declaració a tots els regi-
dors investigats. 

Aquell concurs anul·lat per or-
dre judicial havia atorgat la ges-
tió del tren turístic a l’empresa
Macalisa S.C., però la mercantil
Tren Turístic Cultural Roses Ex-
pres (que havia prestat el servei
entre els anys 1998 i 2012) va im-
pugnar l’adjudicació.

CADAQUÉS | REDACCIÓ

Investiguen l’anterior
govern municipal de
Cadaqués per prevaricació

Han d’anar a declarar al jutjat per justificar l’adjudicació
del servei de trenet turístic al municipi l’any 2012


Els albergs que han concentrat
més activitat han estat, per
aquest ordre, el de Coma-ruga
(33.828 pernoctacions), l’Escala
(30.765) i Barcelona (29.785),
mentre que els albergs que han
experimentat un major creixe-
ment d’ocupació han estat el de
Manresa, amb un increment del
25% i el de Girona, amb un per-
centatge positiu del 19%. Les da-
des  sobre l’activitat als vint al-
bergs de la Generalitat de Cata-
lunya durant el 2016 les ha fet pú-
bliques la consellera de Treball,
Afers Socials i Famílies, Dolors
Bassa, aquest dilluns, 16 de gener.

L’ESCALA | REDACCIÓ

L’alberg de l’Escala
és el segon de tot
Catalunya que
genera més activitat

La detenció d’un presumpte
activista de Daesh a Figueres ha
estat el resultat d’una intensa co-
operació policial internacional,
que desenvolupa la Guàrdia Civil
en el marc de l’amenaça del ter-
rorisme gihadista, i que en aquest
cas ha estat possible gràcies a la
col·laboració de la Guàrdia Ur-
bana de Figueres. 

L’home va ser traslladat a Ma-
drid, a declarar a l’Audiència Na-
cional, i se li ha decretat presó in-
condicional.

Agents de la Prefectura d’In-
formació de la Guàrdia Civil i del
Grup d’Informació de la Coman-
dància de Girona, sota la Direc-
ció del Jutjat Central d’Instrucció
número 4 i la Fiscalia de l’Au-
diència Nacional, feia dies que se-
guien la pista al sospitós, que va
ser detingut divendres, 13 de ge-
ner, a Figueres. 

Es tracta d’un ciutadà marro-

quí amb documentació holande-
sa, sobre el qual pesava una ordre
de detenció de les autoritats ho-
landeses per la seva presumpta
pertinença al grup terrorista
Daesh.

La detenció s’ha realitzat en el
marc d’una operació conjunta
amb les autoritats holandeses i
amb la Participació de serveis
d’intel·ligència de diferents pa-
ïsos. El Ministeri d’Interior, en un
comunicat, explica que la coope-
ració ha estat molt fluïda aquests
últims dies, des del moment que
es va tenir coneixement de l’arri-
bada a Figueres del presumpte
terrorista, provinent de Turquia. 

Els contactes entre cossos po-
licials han estat continus per in-
tentar localitzar el presumpte in-
tegrant de Daesh i detenir-lo, ja
que existia la sospita que el seu
retorn estigués motivat per l’in-
terès de dur a terme alguna acció
a Europa.

“En la localització del pre-
sumpte gihadista ha estat clau la
col·laboració de la Policia Local
de Figueres, que ha complemen-
tat l’actuació de la Guàrdia Civil,
posant novament de manifest la
necessitat de la màxima implica-
ció de tots els cossos policials i
serveis de seguretat per fer front
a aquesta amenaça”, s’informa en
el comunicat del Ministeri d’In-
terior.

Actualment, els investigadors
intenten determinar el grau de
radicalització que tenia el detin-
gut, les seves possibles vincula-
cions a Europa, les activitats que
ha pogut estar realitzant a favor
de Daesh i quin era el seu propò-
sit des que va arribar a Espanya.

Des del 2015, any en què el Mi-
nisteri d’Interior va elevar a 4 el
Nivell d’Alerta Antiterrorista
(NAA-4), les Forces i Cossos de
Seguretat han detingut un total
de 181 terroristes gihadistes.

FIGUERES | REDACCIÓ

La Guàrdia Urbana de
Figueres, clau en la detenció
d’un presumpte gihadista

AMENAÇA TERRORISTA

L’Audiència Nacional ha decretat presó incondicional per al presumpte
membre de Daesh, que era perseguit per les autoritats holandeses


El veí de Figueres Carles Castellnou es va manifestar, divendres al matí,
davant d’una empresa de gas de la ciutat per protestar perquè l’ha donat de
baixa i no té subministrament. Castellnou es va plantar al carrer amb una
pancarta en què reclama que s’apliqui la llei de la pobresa energètica.
Castellnou explicava, durant la seva acció, que “si em posen a la presó, millor.
Almenys tindré aigua i gas”.



Figueres Es manifesta perquè no té gas a casa

MARC TESTART

Els pagesos catalans hauran de
declarar anualment quina quan-
titat de fertilitzants apliquen al sòl
i quants purins es generen a les
explotacions ramaderes. La con-
sellera d’Agricultura de la Gene-
ralitat, Meritxell Serret, va expli-
car, divendres, a Mas Badia, que
aquesta és una de les mesures in-
closes en el nou decret que fixa

l’estratègia integral de fertilitza-
ció orgànica i de tractament i ma-
neig de les dejeccions i que el Go-
vern preveu aprovar durant el pri-
mer trimestre de l’any. 

“D’aquesta manera, els rama-
ders i pagesos aniran donant in-
formació i, alhora, corresponsa-
bilitzant-se de la quantitat de fer-
tilització que apliquen i quants
quilos de nitrats es generen”, afir-
mava Serret. Aquest decret és el
resultat de 15 anys d’investigació
per deixar de veure els purins com
un residu per convertir-los en un
recurs, perquè poden ser fertilit-
zants orgànics per als camps. 

LA TALLADA | REDACCIÓ

Els pagesos hauran 
de declarar cada any 
els purins que generen

El Govern aprovarà el
primer trimestre de l’any 
el nou decret de les
dejeccions ramaderes

➤
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El ple de l’Ajuntament va
adjudicar el servei a l’empresa
Macalisa SC, però una altra
empresa va impugnar-ho

1
5
9
5
6
6

Tens una hipoteca? 
Vine a consultar si tens una clàusula sòl 

o si la tens ixada amb IRPH: 
probablement el teu Banc et deu diners.

CASELLAS Advocats, 4 anys d’experiència 
litigant contra bancs!

ROSES

CUJEDA
Resaltado



21OPINIÓACTUALITATEMPORDÀ | DIMARTS, 17 DE GENER DEL 2017

UN GRA MASSA
El ple de Figueres s’acaba
sense acabar-se... de nou

El ple ordinari de des-
embre es va acabar

passada la mitjanit sense ha-
ver completat l’ordre del dia.
Dijous, amb el ple de gener,
va tornar a passar el mateix.
Deixant de banda el mal
exemple per la conciliació fa-
miliar, alguna cosa no rutlla...

1

PER DARRERE

ALERTA TERRORISTA
Controls a l’AVE però... i el
Rodalies, qui el controla?

L’alerta per terrorisme
gihadista fa que les

mesures de seguretat en els
transports siguin extremes. La
pregunta és: Per què a l’esta-
ció de l’alta velocitat Figue-
res-Vilafant es fan controls als
viatgers i per anar en el tren
de Rodalies no es fa res?

2

CAMPANYA TURÍSTICA
El Govern oblida els altres
clubs que no són el Barça

La campanya de Turis-
me de Catalunya, que

diu «Si estimes el Barça, esti-
mes Catalunya», no reflecteix
ben bé la realitat del país, ja
que el Govern català oblida
que Catalunya són molts al-
tres clubs, que se senten ex-
closos.

3

aig de reconèixer que, amb els anys, he anat perdent l’interès pel futbol i
em limito a ser un unionista no practicant, ja que, malgrat tenir el carnet
de soci, poques vegades em deixo caure per l’estadi.

No obstant això, segueixo amb interès els partits de l’equip i estic al dia de les
seves novetats, amb l’ajuda impagable de les xarxes socials.

Si haig d’augmentar de mires i posicionar-me sobre un equip de primera línia,
el Barça és l’equip del qual més m’alegren les seves victòries, tot i que no els com-
padeixo en les derrotes, perquè considero que, amb els emoluments dels seus in-
tegrants, no haurien de perdre mai.

El motiu pel qual, de petit, em vaig decantar pels colors blaugranes va ser pel
sentiment catalanista que desprenia el club i la plantilla, tota de casa, d’aquella
època, i que era de les poques vies per poder professar la identitat catalana i plan-
tar cara a un règim que, en els estadis de futbol, ho volia tot de color blanc.

Però entenc que en el segle XXI tenim altres mitjans per manifestar-nos i, mal-
grat que la relació amb Espanya no passi per un bon moment, la mescla de futbol
i política ja no hauria de donar-se.

És lògic, però, que el club, com entitat, mostri la seva històrica catalanitat, posi
senyeres a les samarretes i facin bandera del seu país d’origen.

Però el FC Barcelona s’ha convertit en un club immens i global, que té segui-
dors a tots els països del món. Per això no em sento còmode quan un jugador, so-
vint estranger i que desconeix la realitat històrica del nostre país, se l’obligui a bran-
dar, al final del seu absurd discur, uns visques al Barça i a Catalunya com si fossin
tots una peça. 

Tot plegat ve per la polseguera que s’ha aixecat amb la campanya de la Genera-
litat “Si estimes el Barça, estimes Catalunya” per promocionar el país, cosa que ha
ofès els seguidors de l’Espanyol i a alguns polítics, oportunistes, que no veuen més
enllà dels seus nassos.

S’ha de reconèixer que, si la intenció era la promoció, els dos clubs no són com-
parables, tot i reconèixer la historia i solvència dels periquitos, en termes de pu-
blicitat mundial, poc poden competir amb els seus veïns culés.

No obstant això, penso que la campanya no està ben plantejada, ja que sembla
que torni a barrejar pomes amb peres i que segurament trobaríem frases més en-
certades per poder vincular la influència del club sobre els seus seguidors arreu
del món, amb les excel·lències del país i de la ciutat que l’acull.

Per desgràcia, a casa nostra no passa el mateix, ja que em sembla evident que la
majoria de gent i dels negocis de la ciutat, que tant es varen aprofitar de la fama
de la Unió en els temps de glòria, ara no donen gaire suport als seus esforçats di-
rectius.

H
i ha notícies que espanten encara que par-
lin d’altres territoris o països, sobretot
quan hi ha analogia amb casa nostra. Re-

sulta que a França creix el nivell del mar una mit-
jana de tres mil·límetres des de 1980, el doble que
de 1900 a 1980. Això suposa un desastre natural,
però l’alarma s’ha encès en el govern francès quan,
també, pot convertir-se en un desastre econòmic
en un país on més del 40% dels seus establiments
turístics es troben a la costa. 

El mar va engolint amb paciència i parsimònia
milers de metres quadrats de terra ferma, i cal-
dria sospitar que el que passa a Marsella és molt
probable que també passi a les costes emporda-
neses, barcelonines o valencianes, per posar un
exemple. Les autoritats franceses preveuen que,
si segueix aquest ritme, podrien veure’s seriosa-
ment afectats centenars d’edificis de “primera lí-
nia de mar” i posaria en perill una indústria molt
potent, la turística. Suposo que a hores d’ara veuen
les analogies entre França i nosaltres.

França, però, treballa per legislar per preveu-
re, finançar trasllats d’edificacions o analitzar els
possibles riscos. Fer un tomb per l’Observatoire
National de la Mer et du Litoral, on aporta dades

molt concretes fa una certa angúnia, quan es co-
mença a multiplicar mil·límetres per anys. 

En el cas d’Espanya, des de l’ONU se’ls ha ad-
vertit que cal treballar per evitar aquests efectes
amb iniciatives com crear defenses costaneres, re-
generar platges o restaurar ecosistemes que pu-
guin ser protectors del territori si no, les conse-
qüències a partir de l’any 2050 poden ser molt
greus, entre elles perdre entre un 0,5 i un 3% del
PIB.

Costa imaginar-se el litoral empordanès amb
un increment del nivell del mar de 30, 40 o 60
centímetres d’aquí a trenta o quaranta anys; però
això significaria que la seva fesomia seria total-
ment diferent, i molt pitjor; potser deixarien d’e-
xistir moltes platges, cales, racons o paratges mag-
nífics, però també desapareixerien edificis pro-
pers al mar. 

Poblacions com Roses, Cadaqués o l’Escala
canviarien? I urbanitzacions com Santa Marga-
rida o Empuriabrava? És de suposar que sí. La
gran pregunta és si això es pot aturar, i la respos-
ta, per ara, és que no; la reflexió seria com és pos-
sible que hàgim arribat aquests extrems i que en-
cara es negui sovint aquesta realitat.

H
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AIXÒ HO SAP TOTHOMPARAL·LEL 46

Raül 
Garrido
aixohosaptothom.blogspot.com

Alfons Martínez
Puig
Articulista

Munthe. L’obro i veig la signatu-
ra d’una persona temps ha des-
apareguda, a la pàgina tres. Com
ha arribat fins aquí? Sempre vull
més llibres nous.

“Només hi ha una manera se-
riosa de llegir, que és rellegir”,

asseverava Joan Fuster, el de
Sueca, a Consells, proverbis i in-
solències. I és el que faig, moltes
vegades: llegeixo i rellegeixo.
Jean Paul Sartre ens deia també,
convençut: “Jo havia trobat la
meva religió; res no em sembla-
va més important que un llibre;
veia la biblioteca com un tem-
ple”. Narcís Jordi Aragó, a Pa-
pers de butxaca, ens llegà
aquests mots: “La paraula és,
abans de tot, un signe de lliber-
tat. La paraula que vibra en els
sons i que regna en els llibres no
ve dels sons ni dels llibres, sinó
de l’esperit. És, diu Maragall,
‘l’esperit mateix que va pels
aires’ i que s’esmuny de les cade-
nes i de les presons. Però no fem
servir la paraula perquè sí, sinó
per trobar-nos amb altres. Par-
lar i escriure és, doncs, un exer-
cici constant de solidaritat”.

L’olor del llibre nou puja pels

narius i arriba neta i pura al cer-
vell i al cor. Crec que és la mane-
ra més clara de descriure-ho. 

L’olor del llibre nou és també
un cop, serè però potent, a l’àni-
ma. Penso ara en les mil i una ve-
gades que he gaudit d’aquesta
olor. Un llibre nou… Tocar-lo,
 obrir-lo un cop i un altre. I olorar-
lo, sí. Poca gent sap la companyia
que això suposa. Fora cabòries,
fora maldecaps… Només el llibre
i jo. Lluny del món i de la gent,
 lluny de pensaments depriments
i de falòrnies negatives. El llibre i
jo. Això és ser a tres dits del cel.
Que en fa de dies que ho penso,
sense comptar les nits… Potser
pensareu que en ballo més que no
en toquen. I part de raó tindreu.
Són coses molt particulars, gaire-
bé íntimes. Aviat seré al banc del
si no fos.

La companyia que fan els lli-
bres! I aquella olor…

envolgut lector/a durant les darreres 10 setmanes he escrit cinc articles de
Figueres en positiu, aquest és el que tanca la sèrie, tot i que la podria con-
tinuar durant molt més temps. Avui vull escriure de persones i d’actituds.

Com ja vaig escriure, cal preguntar-nos què podem fer nosaltres per millorar la
nostra ciutat, i actuar en conseqüència. La ciutat dels detalls és la suma de totes
aquelles petites accions en mans dels seus veïns; un somriure, una actitud ama-
ble, escombrar el teu tros de vorera, ajudar la gent gran, tenir cura del mobiliari
urbà, orientar el visitant, participar en les activitats de la ciutat, ajudar a qui ho ne-
cessiti, ser solidari, fugir de racismes, ser tolerant, ser educat i moltes més... Les
PERSONES són l’actiu més important de tota ciutat, i a Figueres sempre n’hem
tingut un bon planter, els infants i joves són el futur, i cuidar-los fent-los partícips
de les decisions a la ciutat, ens farà més grans.

Les persones som complexes i diferents, no hi ha ningú igual, per sort! I això en
si és una riquesa, que permet configurar un mosaic diferent i enriquidor. Cal no
oblidar mai que tots som persones i, per tant, mereixem un respecte i una atenció
que a vegades, per desgràcia, no es produeix. També que equivocar-se i fer errades
és una característica humana, i que d’aquestes se n’aprèn, tothom en algun mo-
ment o altre s’ha equivocat. L’opinió personal és intransferible i respectable, en-
cara que no sigui la nostra. Cal vigilar amb les bombolles de filtres, que les xarxes
socials ens apliquen a tots, perquè en aquest món paral·lel 2.0 compost per Face-
book, Twitter, Instagram... les xarxes ens serveixen únicament allò que ens agra-
da o que ens és afí, d’això se n’encarreguen els filtres. Cal fugir de les opinions i ac-
tituds destructives, que només busquen la confrontació i la desqualificació. Fugiu
de les xafarderies, de les paraules malintencionades, de les crítiques fàcils, de les
intoxicacions informatives, i de les visions negatives i catastrofistes. Així mateix cal
escoltar les crítiques constructives i les aportacions positives, per tal de millorar i
aprofitar-les al màxim. Cal saber rectificar, reconèixer errors, i ser honest. 

En definitiva, les actituds són molt importants i bàsiques per crear un clima de
progrés i convivència que permeti millorar el nostre present i futur. Del passat
n’hem d’aprendre de les errades, i no repetir aquestes, per la resta, cal deixar-ho
estar, d’aquí l’any nou vida nova, que tots celebrem any rere any.

Acabo amb un desig, que Figueres millori gràcies a tots els que vivim aquí, que
convertim la nostra ciutat en un lloc del qual sentir-nos cada dia més  orgullosos,
amb un futur brillant al endavant.

B
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Us heu fet algun propòsit per a aquest any 2017?

VOX POPULI

«Fa molts anys que 
em proposo aprendre
anglès i aquest 2017 ho
vull fer»

XAVIER BATLLE
MECÀNIC

«Vull treballar tot el que
pugui per aconseguir la
independència de
Catalunya»

MONTSERRAT PÀMIES
JUBILADA

«El propòsit que em faig
és el de cada any, 
que és tenir salut i
feina»

FRANCESC ADROER
ADVOCAT

«Vull fumar una mica
menys, encara que no
voldria deixar-ho del
tot»

SONJA HOEFMANS
JUBILADA
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Diumenge 22 de gener
A les 12.00 h, a l’Església de Sant Andreu, OFICI SOLEMNE i a la plaça Major SARDANES.

A les 18.00 h, a la Sala de l’Ateneu, CONCERT I BALL. 

Tot els actes seran amenitzats per la Cobla Orquestra Internacional COSTA BRAVA.

B O R R A S S À

AJUNTAMENT DE BORRASSÀ
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Els veïns de Borrassà estaran
de festa aquest diumenge. Cele-
bren la festa major amb motiu de
l’onomàstica del seu patró, sant
Sebastià. La festa petita comen-
çarà a les 12 del migdia a l’esglé-
sia de Sant Andreu, amb el tradi-
cional ofici en honor del patró.

Tot seguit, no faltaran les sarda-
nes a la plaça Major per a tots els
amants d’aquesta dansa tan ca-
talana. La festa es clourà a partir
de les 6 de la tarda a la sala de l’A-
teneu, on la cobla-orquestra Cos-
ta Brava oferirà un concert, de
primer, i, tot seguit, un ball.

BORRASSÀ | REDACCIÓ

La Costa Brava amenitza
la festa petita de Borrassà

La celebració en honor al
patró del poble, sant
Sebastià, es concentra en
diumenge i inclou ofici,
sardanes, concert i ball

➤

L’orquestra Costa Brava serà al poble per fer ballar a tothom. 

Una bona colla de peraladencs van atrevir-se, diumenge passat, a no deixar-se perdre una de les tradicions més
arrelades del poble: la benedicció dels animals amb motiu de Sant Antoni Abad. Així, malgrat el vent i el fred, molts
van ser els que van adreçar-se fins a l’església amb les seves mascotes per rebre la benedicció de mans del mossèn.

➤

Peralada Els veïns mantenen ben viva la tradició de beneir els animals

AJUNTAMENT DE PERALADAFESTA MAJOR DE BORRASSÀ DIUMENGE 22 DE GENER

Des de fa anys, una trentena de
colles de Carnaval tenien llogada
una nau on construïen i conser-
vaven les carrosses. Això fins ara,
quan el seu propietari se l’ha ve-
nut i l’actual els obliga, des de l’1
de març, a desallotjar-la. Algunes
d’aquestes colles han engegat una
recollida de signatures a Chan-
ge.org per instar l’Ajuntament a
implicar-se en el tema. Davant

això, el regidor de Cultura, Fran-
cesc Giner, els ha convocat aquest
dijous a les 8 del vespre a una re-
unió al Teatre Municipal “perquè
tothom digui el que pensa; pos-
teriorment els serveis jurídics
veuran què és viable i què no”.

Giner ha explicat que veu im-
pensable que l’Ajuntament es faci
responsable d’una nau. “A Roses
hi ha unes setanta colles que te-
nen carrossa; una nau per aco-

llir-les tindria un cost molt elevat
i hauria de complir mesures de
seguretat importants”, comenta.
Malgrat això, Giner vol escoltar
totes les demandes i veure quina
solució es pot assolir. Durant l’ac-
te, al qual estan convidades totes
les colles que vulguin, es parlarà
també de les novetats i noves me-
sures impulsades des del Consell
de Carnaval amb la idea d’apli-
car-les ja aquest any.

ROSES | CRISTINA VILÀ

La venda de la nau on es fan les carrosses impulsa una campanya al Change.org➤

Signatures pel Carnaval de Roses
CONCERT I BALL AMB L’ORQUESTRA
COSTA BRAVA � Sala polivalent de
l’Escala. � Diumenge 22, a les 18:00
hores.

L’ACTE DESTACAT

LA NOVA DISCOTECA PROPOSA UNA ACTUACIÓ DE TRIBUT AL GRUP ABBA AQUEST DIUMENGE. La discoteca de Figueres Maandala+40, es va inaugurar
diumenge passat a l’antic Palazzo, amb gran èxit de públic. Es tracta d’una nova oferta d’oci a la ciutat i un punt de trobada perquè els majors de 40 anys
puguin gaudir de la música dels 80 i dels 90. Els promotors de la sala, satisfets de la rebuda del nou espau musical, volen potenciar al màxim la marca
Maandala i per aquest diumenge ja han programat un espectacle tribut al grup Abba, que vindrà acompanyat per la música de diferenys dj’s.

➤

Maandala+40 inaugura amb èxit la nova oferta d’oci de Figueres

FRANCESC AGUILERA

Breu

Per celebrar la festivitat de Sant
Antoni, la comissió dels Pagesos
dels Cortals de Castelló d’Empú-
ries organitza diferents actes. Di-
marts a la 1 del migdia es farà una
missa pels difunts a la capella de
Sant Antoni. Diumenge, l’ofici es
repetirà a la mateixa hora i, tot se-
guit, es farà un dinar popular en
una carpa habilitada al costat de
la capella. Els tiquets costen 10 €
i 6 per als nens fins a 12 anys. La
festa es completa amb l’actuació
del grup d’havaneres Cel Rogent.
REDACCIÓ | CASTELLÓ D’EMPÚRIES

Els pagesos dels Cortals
celebren la seva festa

DIMARTS I DIUMENGE

Ctra. Pont de Molins a les Escaules · PONT DE MOLINS
Tel. 972 529 271 · info@hotelelmoli.es
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OObbrriimm  eell  ddiiaa  1199  ddee  ggeenneerr!!

æCultura&Societat
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Alt Empordà
comarca

Costes atura les obres de la segona fase
nnL’ESCALA. El Departament de Costes de la Generalitat ha 
aturat les obres de la segona fase del front marítim de l’Es-
cala per manca de permís. Els treballs havien començat la 
setmana passada i van quedar aturats dimecres. n

FRONT MARÍTIM DE L’ESCALAY

Els empresaris instal·lats als 
polígons industrials de l’Alt Em-
pordà creuen que, per facilitar-
ne el bon funcionament i atraure 
nous inversors, s’hi han de mi-
llorar la neteja i el manteniment. 
També hi troben a faltar una bo-
na xarxa de telecomunicacions (i 
sobretot que hi arribi la fibra òp-
tica d’una manera prioritària). 
I consideren que cal millorar la 
comunicació entre els ajunta-
ments i el sector privat. 

Aquestes són les principals 
mancances que han detectat la 
cinquantena d’empreses que 
han participat en les reunions de 
cooperació empresarial que va 
organitzar el Consell Comarcal 
durant els mesos de novembre 
i desembre del 2016. Les troba-
des s’emmarcaven en el projec-
te per millorar la competitivitat 
de les empreses que estan ubi-

Redacció l FIGUERES

nn

Els empresaris volen més manteniment i 
més telecomunicacions als polígons
Una cinquantena de 

persones han participat 

a les primeres reunions 

convocades pel Consell 

Comarcal

PROMOCIÓ. INDUSTRIALY

LA JONQUERA. És un dels municipis on van tenir lloc les xerrades ÀNGEL REYNAL

cades als polígons industrials de 
l’Alt Empordà. Una iniciativa que 
té un triple objectiu: detectar les 
necessitats de les empreses, pro-
moure que s’associïn per fomen-
tar la comunicació entre empre-
saris i administracions locals, i 

elaborar un pla d’acció per mi-
llorar els polígons amb la fina-
litat última de fer-los més atrac-
tius per a futurs inversors.

En aquesta primera fase, les re-
unions _que es van fer a les loca-
litats de Figueres, Castelló d’Em-

púries, la Jonquera i Vilamalla_ 
estaven destinades a analitzar, 
entre altres qüestions, la segure-
tat als polígons i les seves neces-
sitats més urgents. Per això l’As-
sociació de propietaris del polí-
gon industrial de Riudellots de la 
Selva, l’Associació d’empresaris 
i propietaris del polígon indus-
trial de Vilamalla i la tècnica de 
polígons del Consell Comarcal 
hi van presentar dos exemples 
de bones pràctiques; i els Mos-
sos d’Esquadra de les comissa-
ries de Figueres i de Roses hi van 
aportar informació relaciona-
da amb la seguretat i amb com 
les empreses i la policia hi poden 
col·laborar. Posteriorment, els 
representants empresarials hi 
van plantejar el que troben més 
a faltar.

De cara a aquest 2017, el projec-
te continuarà amb l’organització 
de noves jornades o el foment de 
l’associacionisme, entre altres 
accions, per anar assolint tots els 
objectius proposats. Aquesta ac-
ció està cofinançada pel Servei 
d’Ocupació de Catalunya (SOC), 
el Ministeri de Treball i Segure-
tat Social del Govern espanyol i 
la Generalitat de Catalunya, en 
el marc dels programes de suport 
al desenvolupament local. n

ELS CONTACTES BUSQUEN 
MILLORAR ELS POLÍGONS PER 
ATRAURE-HI INVERSORS

OBJECTIU FINALY

ROSES

CUJEDA
Resaltado



HORA NOVA 2.386  n    17 de gener de 201716 Alt Empordà n comarca

Polèmica per les tasques de 
neteja dràst ica dels recs ma-
drals fetes per l’Ajuntament de 
Sant Pere Pescador. Els ecologis-
tes  de Iaeden-Salvem l’Empor-
dà han denunciat una tala mas-
siva de tamarius centenaris dins 
del Parc Natural dels Aiguamolls 
de l’Empordà. Segons l’entitat, 
l’Ajuntament ha actuat sense un 
projecte detallat i acusen tam-
bé els responsables del parc de 
no haver exigit informació sobre 
l’actuació. 

En un comunicat, l’entitat diu 
que “l’Ajuntament només va in-
formar de la neteja prevista però el 
parc no va demanar més informa-
ció i, sobretot, no va fer un segui-
ment i control de les actuacions 

Redacció l SANT PERE PESCADOR 

nn

Denuncien una tala massiva de tamarius 
centenaris al Parc Natural dels Aiguamolls
Les actuacions 

s’emmarquen en les 

tasques de neteja dels recs 

madrals dins del terme de 

Sant Pere Pescador

MEDI AMBIENT. ELS ECOLOGISTES CRITIQUEN L’AJUNTAMENT, LA DIPUTACIÓ I LA DIRECCIÓ DEL PARC DE FALTA DE COORDINACIÓY

RECONEIXEMENT. A L’EXCEL·LÈNCIA EN LA GESTIÓ DE LA RECOLLIDA DE PAPER I CARTRÓY

El Consell rep dues “Pajaritas Azules” 

El Consell Comarcal de l’Alt 
Empordà ha estat reconegut per 
l’excel·lència en la gestió de la re-
collida selectiva de paper i car-
tró per part de l’Associació Es-
panyola de Fabricants de Pasta, 
Paper i Cartró (ASPAPEL). L’ens 
comarcal ha rebut dues “Paja-
ritas Azules” que es lliuraran el 

mes vinent a Madrid. El guardó 
lloa l’esforç per millorar la reco-
llida de paper i cartró en el seu 
àmbit territorial.En aquest cas el 
Consell ha aconseguit 68 punts 
i s’ha quedat a les portes d’ob-
tenir el màxim, tres “Pajaritas 
Azules”, que  es donen a partir de 
70 punts. Un total de 29 ajunta-
ments o ens supramunicipals de 
12 comunitats rebran aquest any 

Redacció l FIGUERES
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any algun dels reconeixement 
d’ASPAPEL. L’avaluació analitza 
21 indicadors distribuïts en cinc 
apartats (recollida de conteni-
dor blau, recollides complemen-
tàries, informació i consciencia-
ció, regulació i planificació i re-
sultats fins als recliclatge final.) 
L’auditoria és anual i els reconei-
xements es poden mantenir, in-
crementar o perdre.n

A PEU DE PLATJA. La pila de tamarius ha sorprès aquells que freqüenten la zona MAQUINÀRIA PESANT. Un dels sistemes utitilizats per la neteja dels recsHN Hn

i tampoc les va aturar a temps”. 
També carreguen contra la Dipu-
tació de Girona per subvencionar 
actuacions, especialment les que 
afecten espais protegits, sense 
demanar detalls. Segons els eco-
logistes els tamarius centenaris 
talat a la vora dels rescs són arbres 
adaptats a les condicions mete-
orològiques i de salinització del 

litoral que feien la funció de con-
nector ecològic, de refugi i d’espai 
de cria per a moltes espècies. És 
per això que demanen a les admi-
nistracions que prenguin cons-
ciència del valor i la importància 
de la protecció de la natura i de la 
biodiversitat i és pregunten “si el 
govern català, qui declara i man-
té els espais protegits, demanarà 

responsabilitats per aquestes ac-
tuacions encara que la destrossa 
irreversible ja s’ha fet”.

Des de l’Ajuntament de Sant Pe-
re Pescador s’ha admès que l’ac-
tuació s’hauria pogut fer millor. 
També es destaca que la neteja 
en aquesta zona feia entre 40 i 50 
anys que no es feia. Segons el con-
sistori els recs han de fer les seves 

funcions quan es produeixen lle-
vantades i ara era difícil perquè 
estaven tapats de sorra i vegeta-
ció. Les tasques de neteja en un 
tram d’uns 5 quilòmetres de recs 
encara no han acabat. La zona és 
a la platja del municipi i en un es-
pai dins dels perímetre del Parc 
Natural dels Aiguamolls de l’Em-
pordà. n

L’exalcalde de Cadaqués, Jo-
an Figueras, l’anterior regidor de 
Governació, Teri Serra, i la secre-
tària municipal van declarar als 
Jutjats de Figueres dimarts pas-
sat en qualitat d’investigats per 
un delicte de prevaricació. No 
són els únics representants mu-
nicipals de l’anterior mandat que 
passaran pel jutjat perquè la que-
rella interposada és contra tots 
els regidors que van aprovar al 
ple el concurs públic per adjudi-
car la gestió del tren turístic del 
municipi. 

Un tràmit que, segons fonts lo-
cals, es va aprovar per unanimi-
tat. Aleshores, governava CiU 
amb vuit regidors i hi havia tres 
regidors d’ERC a l’oposició.

L’advocat de Figueras, Carles 
Monguilod, ha explicat que l’ori-
gen de la investigació és una que-
rella interposada fa tres anys i diu: 
“Primer el jutjat la va desestimar, 
no la va admetre a tràmit, però 

Redacció l CADAQUÉS
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L’exalcalde de Cadaqués i 

l’Ajuntament, investigats

CONCURS. LA CONCESSIÓ DEL TREN TURÍSTICY

van recórrer i l’Audiència de Giro-
na ha ordenat prendre declaració 
a tots els querellats”. El lletrat ha 
reconegut que, tal i com va resol-
dre el jutjat contenciós adminis-
tratiu 1 de Girona l’abril del 2013, 
es van cometre irregularitats en 
la tramitació del concurs. De fet, 
el jutjat va anul·lar el procés de li-
citació i va obligar a repetir el con-
curs per explotar el servei de tren 
turístic. Aquell concurs anul·lat 
per ordre judicial havia atorgat la 
gestió del tren turístic a l’empre-
sa Macalisa SC però la mercantil 
Tren Turístic Cultural Roses Ex-
pres (que havia prestat el servei 
entre els anys 1998 i 2012) va im-
pugnar l’adjudicació 

 Monguilod però sosté que no es 
va cometre cap il·legalitat penal. 
El delicte de prevaricació suposa 
penes de 9 a 15 anys d’inhabilita-
ció. El lletrat descarta que els re-
gidors tinguessin voluntat delic-
tiva amb coneixement i intenció 
“quan van donar el vist i iplau a la 
nova adjudicació”.n
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Una mica d’història

Aprenguem a no malbaratar aliments

IBERS INDIGETS
Els ibers eren pobles fortificats arreu de la costa Mediter-

rània que s’estenien pel sud i est de la península Ibèrica.
Al territori de l’Alt Empordà hi vivien els ibers indigets te-

nien la seva pròpia llengua, cultivaven blat i tenien ramats 
d’ovelles i cabres dels quals obtenien llet, carn i llana. Dispo-
saven de metall i sabien treballar-lo per fer-ne eines i espa-
ses. També comerciaven amb els fenicis, els primers grans 
mercaders de l’antiguitat. 

Durant el  segle VI a.C., uns comerciants grecs de Focea es 
varen establir a Paliàpolis perquè era un lloc clau des d’on 
poder comerciar amb els ibers, al resguard de la badia de 
Roses, abans anomenada Rhodes, (actualment és el que co-
neixem com ciutat Roses) i, de la qual es poden veure restes 
al recinte de la Ciutadella.

Al poc temps, i atès el bon enteniment entre ibers i grecs 
es va crear un poblat nou, la Neàpolis per així poder contro-
lar bé el port. Les dues zones juntes formarien una  polis, 
una ciutat coneguda com Empòrion que vol dir “mercat”. El 
lloc més important de la polis era l’àgora, una plaça grossa 
al centre de la Neàpolis.

Gràcies als grecs, els ibers indigets varen conèixer la ce-
ràmica amb torn, nous material per fer robes, noves formes 
de construir, el vi, les oliveres per fer oli, l’ús d’herbes aro-
màtiques i noves maneres de cuinar el peix. Per conservar-
lo el posaven en un pot amb sal, el tapaven i així es podia 
conservar durant mesos. Els grecs eren una nova cultura 
que va construir temples en honor a déus i deesses que els 
ibers indigets no coneixien. Fins i tot, van fer una escultura 
en honor a Asclepi, el déu de la medicina, que es pot veure al 
museu de les ruïnes d’Empúries. També es creu que varen 
canviar la forma de governar per una democràcia. La demo-
cràcia s’havia creat a Atenes i volia dir que ja no manava un 
rei o un emperador, sinó que la gent del poble triava el seu 
governant.

Grecs i ibers indigets varen conviure pacíficament i, fins 
i tot, molts ibers varen passar a viure com els mateixos 
grecs.

ROMANITZACIÓ
Fins all segle III a.C. només hi havia una gran potència: 

Cartago, que era la colònia fenícia més poderosa de l’Impe-
ri Cartaginès. Llavors, però, també va aparèixer Roma i les 
dues volien dominar més territori, motiu pel qual hi van ha-
ver-tres guerres púniques. L’any 218 a.C. les tropes romanes 
varen arribar al port d’Empòrion i així varen poder guanyar 
l’última guerra contra els cartaginesos. Anys més tard, van 
començar a conquerir la península Ibèrica i van iniciar el pro-

Us heu parat mai a pensar que quan llencem menjar, 
estem llençant diners? I no només és qüestió de di-
ners; també de consciència, perquè no es poden mal-
baratar aliments quan hi ha tanta gent arreu del món 
que passa gana i no té res per menjar.

Sovint, quan anem al supermercat, ens deixem por-
tar per les ofertes i comprem més del compte i des-
prés el menjar es fa malbé, es podreix, li surt floridura 
o caduca i, finalment va a parar a les escombraries. 

Segons indica l’Agència Catalana de Consum, a Ca-
talunya es malbaraten 112 euros per persona i any! És 
moltíssim!!

De fet, es tracta de tenir en compte uns consells 
molt lògics i senzills. Primerament, quan anem a com- Els nens i nenes de cinquè

Els alumnes de cinquè a Empúries Els alumnes de sisè a Ullastret 

Judit Ansón i Ona Suescun 

Els nens i nenes de sisè

prar, només s’ha d’agafar el que es necessita i el que 
sabem que menjarem segur. Quan arribem a casa, és 
necessari emmagatzemar-ho correctament i sobre-
tot, conservar-ho bé. També s’ha de tenir en comp-
te consumir el que caduca més aviat i no començar 
res més fins que una cosa no s’hagi acabat. Una altra 
idea, podria ser la de crear, fer plats nous a través de 
la nostra imaginació i les restes que ens hagin quedat 
d’altres àpats. Ho heu provat alguna vegada? Surten 
plats exquisits! 

Cal que tots hi posem una mica de la nostra part, mi-
llorem els hàbits i prenguem consciència de que no es 
pot llençar menjar.

cés de romanització. 
Hi havia moltes revoltes dels ibers i contínuament arriba-

ven més exèrcits de Roma que van instal·lar-se en un cam-
pament una mica més amunt de la Neàpolis. 

En haver nascut d’un campament, la ciutat tenia una es-
tructura de vies i carrers molt organitzada, cosa que no pas-
sava amb els grecs. Tenia dos carrers principals de nord  a 
sud i d’est a oest i a partir d’aquí, distribuïen la resta en for-
ma de quadrícula.

En aquesta ciutat el lloc més important seguia sent la pla-
ça central, que era més gran que l’àgora grega, i ara s’ano-
menava fòrum. Aquí hi havia tot el relacionat amb comerç, 
cultura, religió i política.

Al principi, les ciutats grega i romana es varen unir i vivien 
conjuntament amb un pacte, però va durar poc. Cada polis 
era independent quan només hi vivien grecs i ibers indigets, 
però ara Roma controlava el comerç i la política. Al final, les 
dues ciutats grega i romana es varen unir i Empòrion va pas-
sar a ser la ciutat romana Emporiae al segle I a.C.

Ràpidament els antics habitants van ser obligats a agafar 
la cultura, religió, lleis, costums i llengua dels romans. El llatí 
es va convertir en la llengua oficial i a partir d’aquesta llen-
gua s’han creat el català i castellà, entre d’altres. 

La riquesa dels romans estava basada en els esclaus, la re-
collida d’impostos i les explotacions agrícoles. Van intensifi-
car el conreu de la vinya, l’olivera i altres arbres fruiters.

Empúries, per tant, va ser habitada per grecs i romans. Ho 
podem saber perquè a l’any 1908, Josep Puig va fer que co-
mencessin les excavacions dels jaciments. Es va excavar 

tota la part grega però per falta de diners, només un 20%  
de la romana. 

També hi havia altres ciutats romanes grosses com Barce-
lona, Girona i Tarragona (Barcino, Gerunda i Tarraco) que es 
van convertir cada vegada en més importants, mentre que 
Empúries passava a ser-ho menys. 

La famosa expressió “todos los caminos  llevan a Roma” 
ve perquè els romans van fer molts camins empedrats a to-
tes les ciutats romanes que creaven, i tots aquests condu-
ïen a Roma. 

Un altre indret de Catalunya on hi havia un altre poblat iber 
important del que se’n conserven jaciments arqueològics 
és Ullastret. Allà vivien al puig de Sant Andreu, a l’Illa d’en 
Reixac i al puig de Serra, descobert fa poc. Actualment no-
més es pot visitar el puig de Sant Andreu però des d’aquí es 
veu l’illa d’en Reixac, encara que es dessequés el llac i no si-
gui exactament igual. Per fer-nos una idea de com era el po-
blat iber que, de la mateixa manera que Empúries va acabar 
sent governat pels romans, es pot mirar una projecció molt 
realista en 3D al museu d’Ullastret i passejar per les restes 
de Sant Andreu: cases, carrers empedrats, sitges, cister-
nes,  muralla...

Molts arquitectes, com per exemple a la ciutat de Barcelo-
na, han seguit la seva manera de construir. Avui en dia pen-
sem que hem evolucionat molt, però si ens hi fixem i com-
parem la nostra manera de viure i relacionar-nos amb els 
grecs i romans, encara utilitzem molts dels mètodes que 
ells van crear. 

Reportatge

L’editorial
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ge
nt nnFIGUERES. El Teatre Municipal de Roses va acollir la presentació del llibre de Joan 

Riu Ferrer Escenaris del Record,  treball on ha recollit la seva trajectòria eclesiàstica 
des de què, amb 10 anys d’edat, ingressà al seminari, i que el portà a exercir durant 35 
anys com a rector de la parròquia de Santa Maria de Roses. El volum repassa la vida de 
mossèn Riu, des de la vida de comunitat al seminari –on va ingressar l’any 1943–, fins 
avui dia. Al llarg del llibre repassa el ministeri sacerdotal exercit al Pont Major, Ba-
nyoles, Salt, Capsec, Vidreres i Roses, on es jubilà. A Roses, i de l’acció dels 35 anys de 
pastoral compromesa i solidària, cal remarcar fites que seran recordades per molt de 
temps: obertura dels locals parroquials a tothom que ho necessités; remodelació de 
l’església parroquial; celebració anual de la Missa Internacional Oikumene; creació 
de Càritas Parroquial amb la botiga del Botó d’Or, entre d’altres.n

Un repàs per la vida de mossèn Riu de Roses 
amb el llibre ‘Escenaris del Record’

Josep M. Bernils l FIGUERES  

Aquest any Figueres cele-
brarà una efemèride que 
pot semblar anecdòtica, 

però que és cabdal per a la histò-
ria de la ciutat. El 21 de juny farà 
750 anys de la concessió de la Car-
ta Pobla. Amb l’objectiu de poten-
ciar un petit nucli rural, el rei Jau-
me I volia trencar amb el poder 
feudal del comtat d’Empúries. La 
concessió de la Carta Pobla va ser 
un fet transcendental per a la his-
tòria de la ciutat i la primera ane-
lla d’una sèrie d’esdeveniments 
que la portarien a esdevenir la ca-
pital de l’Empordà, segons reco-
neixen diversos historiadors. Fa 
750 anys, per tant, que Figueres va 
aixecar el vol.

Aquest document, que es va sig-
nar a Saragossa a les “calendes de 
juliol” de 1267 (en realitat es refe-
reix al 21 de juny), és un conces-
sió per arrelar la població i atreu-
re més veïns, es crea un mercat 
setmanal i una firal anual de vuit 
dies. Uns anys més tard, el 1294, 
el rei Jaume II va ampliar aquell 
document creant la batllia de Fi-
gueres, que manava sobre setze  
pobles de les rodalies.

Està constatat que “a partir del 
segle XIII es produeix arreu de 
Catalunya un destacable afer-
mament dels municipis”, segons 
els historiadors Anna Maria Puig 
i Albert Riera a Història de l’Alt 
Empordà. Queda documentat 
que “els vells nuclis urbans em-
pobrits reben un fort impuls ur-
banístic i esdevenen poblacions 
actives i dinàmiques; hom no pot 
entendre aquesta empenta muni-
cipal al marge d’un ambient pròs-
per i favorable als negocis mer-
cantils, en el qual es desenvolu-
paran efectivament les activitats 
comercials i artesanals”.

EL REI CATALÀ VA ALLIBERAR LA POBLACIÓ DEL PODER FEUDAL I VA CRÉIXER RÀPIDAMENT EN HABITANTSEFEMÈRIDES 

Fa 750 anys que Jaume I va concedir la Carta Pobla, un títol que va afavorir el desenvolupament del municipi

1267: Figueres aixeca el vol

JAUME I. L’únic retrat que es conserva sobre el rei català HORA NOVA

Quan Jaume I crea la vila reial 
de Figueres “el que es pretenia, al 
capdavall, era potenciar el petit 
nucli per tal de retallar el poder 
feudal dels comtes emporitans” 
i a partir d’aquest desenvolupa-
ment i creixement queda clar que 
“Figueres exercia una certa capi-
talitat a la comarca, la de la seva 
batllia, districte que comprenia 
els pobles d’Avinyonet, Cistella, 
Darnius, Fontfreda, Lladó, Maça-
net de Cabrenys, Oliveda, Santa 
Llogaia d’Àlguema, Sant Pere dels 
Vilars, Tapis, Taravaus, Vilafant, 
Vilanant, Vilaritg i Biure”, segons 
els mateixos autors. Es conclou 
que “aquesta burocratització, di-
rigida a crear una administració 
tant estatal com municipal que 
fos efectiva, anirà lligada també a 
l’impuls de les viles”.

La història determina, arreu 
d’Europa, que des de l’inici del 
segle XIII es comença a trencar el 
poder feudal a favor dels regnes i 
dels municipis. En el mític llibre 
Historia del Ampurdán. Estudio 
de la civilización en las comarcas 
del noreste de Cataluña, escrit per 
l’advocat i historiador Josep Pella 
i Forgas l’any 1853, ja es qualifica 
aquell moment, el segle XIII, com 
l’”etapa municipal”. La unanimi-
tat dels historiadors, en aquest 
sentit, sembla ben clara. 

En qualsevol cas, la data del 21 
de juny de 1267 marca un abans 
i un després en la història de l’Alt 
Empordà. Si bé és cert que con-
solida la població de Figueres, no 
deixa de ser evident que a partir 
d’aquell moment es va concre-
tant la seva capitalitat territorial 
tant en l’aspecte polític i estratè-
gic, com en el simplement mer-
cantil. La celebració del mercat 
setmanal, que va agafant un ca-
ràcter comarcal, i les fires anuals 
que apleguen gent de tota la ro-

salú. Aquesta possessió era una 
preocupació reial per les desavi-
nences que hi havia amb el comp-
te d’Empúries, amb el qual limi-
taven les seves terres.

Segons va deixar escrit l’histo-
riador Josep M. Bernils Mach, “el 
rei Jaume I va voler afeblir el po-
der feudal del comtat de Caste-
lló i va potenciar la petita vila de 
Figueres convertint-la en vila re-
ial, amb la concessió d’una sèrie 
d’importants drets i avantatges. 
El document és molt complet ja 

que disposa de setze privilegis. 
A la Carta Pobla el rei va establir 
que el territori tindria una super-
fície d’una milla al seu voltant i en 
ell es dictaren diversos beneficis, 
entre els quals destaquen la su-
pressió dels anomenats mal usos 
com l’eixorquia, per la qual pas-
saven al senyor feudal la meitat 
dels béns dels bassals que morien 
sense fills. També suprimia la in-
testia, amb el qual els béns del di-
funt es transferien al senyor feu-
dal si aquell moria sense testar, el 
dret d’usar l’aigua per regar, tenir 
forn propi per coure pa i carnis-
seria i va cedir l’ús de la fleca amb 
l’obligació de donar un pa de ca-
da 24 de cuits, la venda lliure del 
vi, la garantia de que ningú podia 
ser detingut si no eren homicides 
i lladres, la concessió d’un mer-
cat tots els dilluns de cada setma-
na i una fira al primer diumenge 
de setembre. S’ordenava que cap 
estrany podia entrar als camps 
de blat, ni horts ni altres terres de 
cultiu i emparava al batlle amb 
una organització municipal”.

La concessió del rei Jaume I no 
va agradar al comte Hug V de Cas-
telló d’Empúries que el 16 d’octu-
bre del 1274 va assaltar la vila de 
Figueres, la va incendiar, la va sa-
quejar i se’n va emportar les por-
tes de les muralles. Això va moti-
var una ràpida actuació de l’infant 
Pere per protegir la vila. Posteri-
orment, i per ampliar la vila reial, 
es va concedir terreny sense pa-
gar res, el dret per edificar a tota 
persona que vingués a residir-hi 
i que en cas de marxar de la vila, 
havia de vendre-la, sense pagar 
impostos, a una altra persona que 
es desplacés per anar-hi a viure. 
Això va motivar que d’aquell re-
duït nombre de 100 habitants es 
va passar a tenir-ne més de 400 en 
poc menys de cent anys. n

dalia, en són una prova més que 
evident. 

LA FIGUERES DE 1267. En aquella 
data, el municipi era una petita 
parròquia a l’entorn de l’església 
de Sant Pere esmentada per pri-
mera vegada l’any 943 en una per-
muta feta amb el comte de Besa-
lú. Aquella petita vila estava sota 
l’àrea espiritual del monestir de 
Sant Pere de Rodes i, posterior-
ment, de l’abadia de Vilabertran i 
dins del domini del comte de Be-
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Viñales presenta su Arai 2017, que comparte
diseñador con Valentino Rossi
Publicado el 16/01/2017 en Mundial de Motociclismo

Por Alfonso Somoza 

@sukosomoza | Google +

Maverick Viñales no sólo cambiará de equipo en 2017. El piloto de Roses confiará a partir de

este año los diseños de su casco Arai al especialista Aldo Drudi, uno de los artistas más

reconocidos dentro del paddock mundialista, responsable de todos los diseños de Valentino

Rossi desde sus inicios en 125, además de haber colaborado con otros pilotos como Álvaro

Bautista, Andrea Iannone, Kevin Schwantz o Marc Márquez.

El dorsal #25 de MotoGP ha presentado el diseño que lucirá este año en su casco Arai RX-7V,

que abandona por completo los logotipos de Red Bull que lució con Suzuki para adoptar un

tono más oscuro, propio del mundo del mundo de la aviación militar que tanto gusta al piloto

español. 

No pueden faltar los logotipos de uno de los patrocinadores más importantes del equipo,

Monster Energy, además del logo MVK que Viñales tiene registrada como marca comercial.

Con este nuevo acuerdo firmado con Aldo Drudi, Viñales finaliza su relación con Sakart

Design, la empresa italiana responsable de los diseños del equipo Suzuki en MotoGP (motos,

merchandising, etc...), que también mantenía un acuerdo con el piloto catalán.

Aquí tienes las fotos del casco que lucirá Maverick esta temporada con Yamaha:;

Tags: Viñales, casco viñales, casco viñales 2017, arai, arai viñales.
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